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Úklid po povodni v obci Adršpach a v Adršpašských skalách
Jménem obce bych ráda poděkovala všem hasičům z Adršpachu za stálou připravenost pomoci při mimořádných 
událostech (požáry, povodně, nehody apod.).

POVODEŇ  17. 2. 2022, 21. 2. 2022

Poděkovala bych všem pracovníkům Technic-
kých služeb Adršpach, za pomoc při odčerpá-
vání sklepů, čištění cest, odstranění vody za zá-
meckou zdí, úklid po povodni ve skalách a  další 
nutné práce.
Také děkuji ostatním složkám IZS, které jsou 
při vzniku mimořádných událostí připraveni 
nám pomoci.
Paní Ritě Tučkové za fotky, které budou ulože-
ny na obci.

Dana Cahová, starostka



Zastupitelstvo obce schvaluje: 

Usnesení č. 1/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje v souladu s § 6 odst. 5 písm. a) stavebního zákona poříze-
ní Změny č. 5 Územního plánu Adršpach včetně požadavku na zpracování variant 
zkráceným postupem dle ustanovení § 55a odst. 2 stavebního zákona. 

Usnesení č. 2/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje rozšířený obsah Změny č. 5 Územního plánu Adršpach 
včetně požadavku na zpracování variant zkráceným postupem pořizované zkrá-
ceným postupem dle předlohy.

Usnesení č. 3/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje  úhradu nákladů za pořízení Změny č. 5 Územního plánu 
Adršpachu, Vyhodnocení (posouzení) vlivu na udržitelný rozvoj území včetně Vy-
hodnocení vlivů Změny č. 5 Územního plánu Adršpach na životní prostředí v sou-
ladu s § 55a odst. 2 písm. f) stavebního zákona podatelům dílčích návrhů v ali-
kvotní výši z celkové ceny včetně DPH dané počtem návrhů k celkovému počtu 
návrhů v Rozšířeném obsahu Změny č. 5 Územního plánu Adršpach pořizované 
zkráceným postupem. Dále schvaluje úhradu nákladů spojených s variantním ře-
šením včetně pořízení posouzení vlivu Změny č. 5 Územního plánu Adršpach na 
ochraně předmětů ochrany a celistvosti Ptačí oblasti Broumovsko (CZ0523280) 
a Evropsky významných lokalit Adršpašsko-teplické skály (CZ0520519) a Evrop-
sky významné lokality Metuje-Dřevíč (CZ0521014) v alikvotní výši dle počtu ná-
vrhů z celkové ceny včetně DPH pro podatele dílčích návrhů změn č. 6, 7, 8, 
č. 17 a č. 24.

Usnesení č. 4/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje znění kupní smlouvy o převodu vlastnického práva k ne-
movitým věcem – odkoupení částí pozemků od fyzických i právnických osob, 
cena za 1m2 – 100,- Kč + 2000,- Kč za kolek na vklad do KN v souvislosti s akci 
chodník III. etapa. 

Usnesení č. 5/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje uzavření smlouvy o zřízení věcného břemene, pozemek 
p.č. 583/6 v k.ú. Horní Adršpach mezi obcí Adršpach a firmou CETIN, Praha.

Usnesení č.6/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje žádost Základní školy a mateřské školy, Adršpach o na-
výšení kapacity počtu strávníků základní školy a školní výdejny ze současného 
stavu 25 strávníků na 45 strávníků.

Usnesení č. 7/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje Uzavření a podpis smlouvy o směně nemovitých věcí 
mezi obcí Adršpach a panem MD - směna části pozemku st.p.č. 3/1 v k.ú. Dolní 
Adršpach ve vlastnictví p. MD ve prospěch obce Adršpach a část pozemku p.č. 
380 v k.ú. Dolní Adršpach ve vlastnictví obce Adršpach ve prospěch pana MD. 
Tato směna pozemků je kvůli narovnání hranic pozemků mezi oběma majiteli a 
vybudování oplocení.

Usnesení č. 8/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje Inventarizační zprávu obce Adršpach za rok 2021.

Usnesení č. 9/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje protokol o vyřazení hmotného a nehmotného majetku 
obce Adršpach ve výši 51 745,50 Kč.

Usnesení č. 10/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje Rozpočtové opatření č.1/2022, viz příloha usnesení.

Usnesení č. 11/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje Výběrové řízení na zhotovitele projektu „Intenzifikace 
ČOV v Dolním Adršpachu“ a oslovení níže uvedených firem na vypracování pro-
jektu“ včetně textu zadání:
Ing. Vlastimil Novotný, U Hřiště čp. 212, 541 02 Trutnov, IČO: 14561859
Ingplan s.r.o., Volovská čp. 37, 551 01 Velká Jesenice, IČO: 63217031
AKVOPRO s.r.o., Vyšehradská čp. 1349/2, 128 00 Praha 2

Usnesení č. 12/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje Komise na otevírání a posuzování došlých nabídek na 
akci „Intenzifikace ČOV v Dolním Adršpachu“ dne 8. 3.2022 ve složení: předseda 
– Petr Fichtner, místopředseda – František Caha, členové – Hana Balínová, Eva 
Vajsarová, Dana Cahová, Jakub Vajda.

USNESENÍ ZASTUPITELSTVA 
OBCE ADRŠPACH     Č. 33/2022 ZE ZASEDÁNÍ ZE DNE 16. 2. 2022

Zastupitelstvo pověřuje starostku p. Cahovou uzavřením smlouvy o dílo s komisí 
vybraným zhotovitelem díla „Intenzifikace ČOV v Dolním Adršpachu“

Usnesení č. 13/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje finanční nabídku Ing. Petra Vláška, Dolní Ředice ve výši 
15 000,- Kč celkem za administraci výběrového řízení „Intenzifikace ČOV v Dol-
ním Adršpachu“.

Usnesení č.14/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje Výběrové řízení na zhotovitele projektu „Zadání opravy 
východní fasády zámku Adršpach – zbylá část“ a oslovení níže uvedených firem“ 
včetně textu zadání:
Tomáš Kunt, INDECO stavební s.r.o., Velké Chvalovice 122, 289 11 Pečky
Broumovské stavební sdružení s.r.o., U Horní brány 29, 550 01 Broumov
Průmstav Náchod s.r.o., Dobrošovská 1776, 547 01 Náchod
HZ group s.r.o., Broumovská 50, Malé Poříčí, 547 01 Náchod
MYŠKA STAVBY s.r.o., Nádražní 68, 549 57 Teplice nad Metují  

Usnesení č. 15/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje komise na otevírání a posuzování došlých nabídek na akci 
„Zadání opravy východní fasády zámku Adršpach – zbylá část“ dne 8.3.2022 ve 
složení: předseda – Lucie Hurdálková, místopředseda – Jaroslav Jeništa, členové 
– Eva Vajsarová, Petr Fichtner, Jakub Vajda, Hana Balínová
Zastupitelstvo pověřuje starostku p. Cahovou uzavřením smlouvy o dílo s komisí 
vybraným zhotovitelem díla „Zadání opravy východní fasády zámku Adršpach – 
zbylá část“.

Usnesení č. 16/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje Lucii Hurdálkovou, Náchod na zajištění administrace vý-
běrového řízení „Zadání opravy východní fasády zámku Adršpach – zbylá část “.

Usnesení č. 17/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje Výběrové řízení na dodavatele na akci „Dětského hřiště 
na odpočinkovém místě v Dolním Adršpachu“ – oslovení těchto firem: Hřiště 
Bonita, Trantos, Navisport

Usnesení č. 18/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje komisi na otevírání a posuzování došlých nabídek na akci 
„Dětského hřiště na odpočinkovém místě v Dolním Adršpachu“ dne 8.3.2022 
ve složení: předseda – Eva Vajsarová, místopředseda – Dana Cahová, členové – 
Hana Balínová, František Caha, Jakub Vajda, Petr Fichtner 
Zastupitelstvo pověřuje starostku p. Cahovou uzavřením smlouvy s komisí vy-
braným dodavatelem Dětského hřiště na odpočinkovém místě v Dolním Adr-
špachu“.

Usnesení č. 19/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje zajištění zasíťování lokality budoucích rodinných domů 
v Horním Adršpachu firmou ČEZ Distribuce, a.s..

Usnesení č.20/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje zakoupení pódia + zastřešení za cenu 132 318,- Kč bez 
DPH na zámek do Dolního Adršpachu.
Usnesení č.21/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje Výroční zprávu za rok 2021 dle zákona č.106/1999 Sb.,.

Usnesení č.22/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje Program pro seniory na rok 2022.

Unesení č.23/33/2022
Zastupitelstvo schvaluje zapůjčení 1 obrazu, původem ze zámku v Dolním Adr-
špachu.

Zastupitelstvo obce zamítá:

Usnesení č.24/33/2022
Zastupitelstvo zamítá žádost Záchranné stanice Jaroměř o příspěvek na rekon-
strukci velké rozletové haly.

Usnesení č.25/33/2022
Zastupitelstvo zamítá žádost o dotaci z rozpočtu obce na rok 2022 Spolku RA-
DOST, z.s., Teplice nad Metují z důvodu pozdního podání žádosti.

Informace z radnice



Usnesení č.26/33/2022
Zastupitelstvo zamítá žádost o dotaci z rozpočtu 
obce na rok 2022 SKI Adršpach, z.s., Horní Adr-
špach z důvodu pozdního podání žádosti.

Usnesení č.27/33/2022
Zastupitelstvo zamítá žádost o finanční příspěvek 
Společnosti pro destinační management Broumov-
sko, o.p.s., z důvodu pozdního podání žádosti.

Zastupitelstvo bere na vědomí:
Zastupitelstvo bere na vědomí Rozpočtové opatření 
č.15/2021, viz příloha usnesení
Zastupitelstvo bere na vědomí zápis Kontrolního vý-
boru ze dne 14.2.2022
Zastupitelstvo bere na vědomí „Dohodu o narovná-
ní“ od firmy RE, s.r.o., Praha s tím, že tato záležitost 
bude Zastupitelstvem obce Adršpach projednána po 
dodání všech chybějících dokladů, zejména restaurá-
torské zprávy.

starostka Obce Adršpach Dana Cahová 
místostarostka Obce Adršpach Hana Balínová

Třída Název Kč
Třída 1 Daňové příjmy 12 262 000,00 Kč
Třída 2 Nedaňové příjmy 13 128 560,00 Kč
Třída 3 Kapitálové příjmy 100 000,00 Kč
Třída 4 Přijaté transery 161 763,29 Kč

Převody mezi účty obce 29 000 000,00 Kč
54 652 323,29 Kč

Třída Název Kč
Třída 5 Běžné výdaje 36 282 247,90 Kč
Třída 6 Kapitálové výdaje 20 000 000,00 Kč

56 282 247,90 Kč

Třída Název Kč
Třída 8 Financování 4 816 964,61 Kč

Kč
1 450 000,00 Kč

999 000,00 Kč
10 000 000,00 Kč

1 400 000,00 Kč
9 051 000,00 Kč

-29 000 000,00 Kč
Výsledek hospodaření - zisk

Plánovaný převod do rozpočtu obce

Rozpočet obce na rok 2022 byl schválen zastupitelstvem obce dne 15.12.2021, usnesení č. 32/2021

Plán hospodářské činnosti města na rok 2022
Název

Plán výnosů hospodářské činnosti - lesy
Plán nákladů hospodářské činnosti - lesy

Plán výnosů hospodářské činnosti - parkoviště
Plán nákladů hospodářské činnosti - parkoviště

Schválený rozpočet obce na rok 2022
Rozpočtové příjmy

Rozpočtové příjmy celkem

Rozpočtové výdaje

Rozpočtové výdaje celkem

Financování

PLÁNOVANÉ PROJEKTOVÉ A STAVEBNÍ 
PRÁCE V ROCE 2022.
Zastupitelstvo obce schválilo v rozpočtu 
na rok 2022 tyto akce:
1. Zadání vypracování projektu na „Intenzifikaci  
 ČOV (čistírna odpadních vod) v Dolním 
 Adršpachu.
2. Oprava východní fasády zámku v Adršpachu, 
 zbylá – nedokončená část z roku 2021. 
 Vypsáno výběrové řízení.
3. Realizace „Dětského hřiště" na odpočinkovém 
 místě v Dolním Adršpachu.
4. Oprava místních komunikací (MK) v Horním 
 a Dolním Adršpachu. V Dolním Adršpachu 
 probíhá jednání ohledně směny pozemku 
 z důvodu plánované opravy MK. Věřím, že 
 se nám podaří směna a tím i oprava MK.
5. Rybník u zámku, aktualizovat urgentně projekt 
 a řešit opravu.

6. Zajistit zasíťování lokality budoucích rodinných 
 domů v Horním Adršpachu firmou ČEZ  
 Distribuce a.s.
7. Zpřístupnění fotbalového hřiště v D.A. 
 a vytvoření základních prvků pro sportovní 
 aktivity např. ZŠ. (tato záležitost je nutná 
 projednat s Lesy ČR)
8. Cesta mezi Kalírnou a Peňákem.
9. Oprava budovy kanceláří TS u vstupu do skal 
 – dosažení stejného stylu jako u ostatních 
 staveb, např. infocentra a pokladen.
10.Trvalé vyznačení parkovacích stání na 
 parkovišti v D.A. pomocí obrubníků.

Z menších akcí třeba: Oprava veřejného osvět-
lení, Dovybavení 1 cvičebního prvku na dět-
ském hřišti v Horním Adršpachu.

Pokračování ze strany 2

Vypracovala: Valášková Eva

Informace z radnice



Informace z radnice

SVOZ VELKOOBJEMOVÉHO ODPADU
PRO OBČANY ZAJISTILA OBEC ADRŠPACH,

KTERÝ PROBĚHNE DNE   4. 4. 2022
Obec má zájem na tom, aby jste měli možnost zbavit se legálně odpadu, 
který se nevejde do sběrných nádob (matrace, koberce, nábytek atd.) 

a odpadu, který nepatří do sběrných nádob jako např. papír, železo, plastové výrobky.

Odpad uložte u sběrných nádob (popelnice) u domů. 

Jednotlivé druhy budou uloženy u sběrných nádob viditelně odděleně
a tak, aby je  bylo možné naložit. Netvořte nepřehledné haldy odpadů.

Odpad, který se nevejde do popelnice - staré matrace (velikost max. na jednolůžko), 
starý nábytek maximálně do velikosti šatní skříně), koberce, atd. 
Ostatní odpad musí být v pytlích, krabicích  nebo svázaný tak, 

aby jej obsluha vozu mohla naložit 
– drobný odpad volně pohozený na zemi nebude posádka vozu sbírat.

Papír – noviny a časopisy dohromady pevně svázané, kartonový papír  zvlášť pevně  svázaný.
Noviny, časopisy a kartonový papír chraňte před případným deštěm.

Železo (drobné části v sudech, kbelících atd).

Posádka naloží ručně několik tun odpadu a proto Vás 
tímto prosíme o dodržení podmínek uložení. 

Dbejte prosím i o bezpečnost silničního provozu. 

Odpad připravte u sběrných nádob v 7.00 hodin.

Neodvezeme lednice, televize, elektrozařízení 
a nebezpečné odpady (pneumatiky). 

Svoz těchto odpadů se uskuteční ve Vaši obci dne 5. 4. 2022.

Případné dotazy ke svozu  velkoobjemových odpadů zodpoví:
telefon: 491 586 038.

Správným nakládáním se všemi druhy odpadů 
pomáháte šetřit přírodu ve Vašem okolí.



Příspěvky veřejnosti

Vážení občané,
v  čísle 45 Adršpašského zpravodaje jsem se dočetl o zastře-
leném psovi, ke kterému mělo dojít v centru obce dne 30. 8. 
2021. Tento srdcervoucí článek vyvolal mezi lidmi hodně emocí 
a někteří již dokonce označili střelce, ale veřejně to nikdo ne-
řekl. Bohužel tento článek autorka bez jakýchkoliv důkazů po-
skytla i médiím. Dokonce TV Prima o tom odvysílala reportáž, 
co že se to v naší obci hrozného děje a co by se všechno mohlo 
stát. Také jsem zaslechl, že policisté, kteří byli přivoláni na místo, 
odvedli špatnou práci. To už na mě bylo hodně a začal jsem se 
o věc zajímat. 
Policisté svoji práci odvedli dobře a už při prvotním oznámení 
vyzvali majitelku psa, aby tělo psa odvezla k veterináři, aby ho 
ohledal, protože na těle psa nenašli žádné stopy po střelném 
zranění, což majitelka neudělala a svého psa pohřbila. Po tom co 
majitelka psa, svým článkem, rozpoutala tuto mediální kampaň, 
byla celá věc opět otevřena a majitelka byla vyzvána, aby tělo psa 
bylo převezeno k veterináři k ohledání.  Z důvěryhodných zdro-
jů vím, že veterinář konstatoval, že pes neuhynul po střelném 
zranění, ale na následky jiného zranění, pravděpodobně byl sra-
žen autem. Z tohoto důvodu policie věc opět odložila, ne proto, 
že nezjistila pachatele, ale proto, že šetřením nebylo zjištěno 
podezření ze spáchání přestupku ani trestného činu. 
S těmito závěry jsem seznámil ke konci roku 2021 starostku 
a některé zastupitele obce a chtěl jsem, aby v dalším čísle zpra-
vodaje vyšel článek s vysvětlením  celé záležitosti,  který napíše 
buď autorka původního článku nebo zástupce obce. Je mně líto, 
že autorka původního článku a obec mlčí, proto bych chtěl tuto 
kauzu uvést na pravou míru. V obci je bezpečno a nikdo psy ne-
střílí. Přeji vám všem v novém roce hodně zdraví.

Milan Jirmann

SETKÁNÍ 
S UBYTOVATELI

Vážení ubytovatelé zveme Vás na společné setkání 
na zámku Adršpach.

V pátek  1.4.2022 v 16:00 v prostorách zámecké kavárny.
Hlavní téma - novinky připravené na turistickou sezónu 2022.

Těšíme se na Vás.
Turistické informační centrum Adršpašské skály

Skladba obyvatel Adršpachu k 1.1.2022
Počet narozených dětí 8

Počet zemřelých 5

Počet přistěhovaných 10

Počet odstěhovaných 15

Počet sňatků 2

Průměrný věk 46,5

Počet obyvatel k 1. 1. 2022 508
Počet dětí 77

Počet dospělých 431
z toho

Počet seniorů 122

STATISTIKA K 1. 1. 2022

Vypracovala: Vendula Miewaldová  

Srdečně Vás zveme 
3. července 2022 v 18 hodin

(u vstupu do skalního města) kde vystoupí 
ČESKÁ SMYČCOVÁ ROCKHARMONIE 
Program: The Beatles, Metalica, Iron Maiden, Scorpions a další.

Více na: www.dvorakuvfestival.cz 

Informace z radnice

OZNÁMENÍ
V lednu letošního roku prošly naše ordinace
významnou modernizací. Jmenovitě se jednalo o:

• modernizaci výpočetní techniky ve všech ordinacích
• vzájemné propojení elektronické zdravotní dokumentace všech 
 ordinací
• zajištění chodu ordinace i při výpadku elektrické energie

Všichni pacienti nyní mohou nově využívat všechny naše ordinace
(Teplice nad Metují, Broumov, Police nad Metují). Stále je však nutné 
počítat s tím, že papírovou zdravotní dokumentaci máte uloženou ve 
své kmenové ordinaci.

Modernizace reflektuje sílící trend elektronizace zdravotnictví. Plně 
využíváme e-recepty, e-neschopenky, ISIN, přijímáme elektronické 
laboratorní, RTG, CT, ultrazvukové a jiné výsledky. Elektronickou 
komunikaci samozřejmě neustále rozšiřujeme.

Děkujeme společnosti Praktik SW spol. s.r.o. za poskytování kvalitní-
ho lékařského softwaru, dlouholetou spolupráci, profesionální přístup 
a propojení elektronické zdravotní dokumentace všech ordinací.

Moderní výpočetní technika a elektronizace 
zdravotnictví významně urychluje naši práci!

Pro modernizaci systému jsme schopni významně rozšířit naše 
kapacity na všech ordinací. Registrace pacientů možná již od 14ti let. 
V případě nutnosti budou i rozšiřovány ordinační hodiny.

S pozdravem. MUDr. František Langer (www.medica-langer.cz)



SDH Adršpach

ZÁSAHY BĚHEM PRVNÍCH DVOU MĚSÍCŮ ROKU 2022
Dne 4. 3. proběhlo také cvičení hasičů, kdy náplní bylo vyhledání zraněné osoby ve špatně přístupném terénu (skály), ošetření a transport 
postiženého. Cvičení mělo za cíl přesvědčit se o kvalitní organizaci zásahu, dodržení podmínek transportu a kvalifikované ošetření zraněných.



Skály

KANDIDATURA BROUMOVA NA TITUL 
EVROPSKÉ HLAVNÍ MĚSTO KULTURY 2028
Určitě už jste o tom slyšeli. Broumov kandiduje na titul Evropské 
hlavní město kultury (zkráceně EHMK) a poslední dobou se o tom 
mluví více než kdy předtím. Ptáte se, co je titul zač, proč se o něj 
Broumov uchází a co může městu a jeho okolí přinést? 
Titul vznikl v roce 1985 z nápadu řecké ministryně kultury Meliny 
Mercouri. Ta měla pocit, že je v Evropě málo příležitostí k osla-
vám společné historie, kulturních hodnot a odlišností jednotlivých 
národů. Ostatním evropským ministrům se myšlenka zalíbila a na 
počest její autorky se první ročník Evropského hlavního města 
kultury konal právě v řeckých Athénách. Ve svých začátcích získá-
vala titul velká města, která byla historickými a kulturními centry. 
Titul tak byl tehdy především slavnostmi a neupravovala ho téměř 
žádná pravidla. Postupně však byly vypozorovány pozitivní dopady 
na hostitelská města, a dokonce i na ta, která se o něj jen ucháze-
la. Jejich obyvatelé se více semkli a začali se zajímat o veřejné dění, 
vzrostl cestovní ruch a s tím i lokální ekonomika, zvýšily se inves-
tice do (kulturní) infrastruktury a občanské vybavenosti. Kultura 
přestala být druhořadou záležitostí a stala se důležitým nástrojem 
rozvoje místa. Soutěž i samotné přípravy titulu postupně nabyly 
svůj jasný řád, aby přínosy ze soutěže byly pro uchazečská města 
co možná nejvyšší. V dnešní době je tak Evropské hlavní město 
kultury spíše nástrojem rozvoje území než jen synonymem oslav 
a ohňostrojů. Proto o něj stále častěji usilují menší města, kterým 
už jen samotná kandidatura může výrazně pomoci. To je také dů-
vodem, proč se o titul rozhodl ucházet i Broumov, doposud jeden 
z nejmenších kandidátů celé soutěže. 
Cesta za titulem je dlouhá, má jasně předepsanou podobu a zpra-
vidla trvá minimálně šest let. Jednotlivé časové úseky a jejich roze-
stupy mají zajistit, aby se kandidáti mohli na soutěž dobře připra-
vit a aby všechny změny, investice, nové procesy a partnerství byly 
opravdu dlouhodobé a udržitelné – i kdyby se Evropským hlavním 
městem kultury nakonec honosil některý z konkurentů. 
Každý rok hostí EHMK dvě až tři země z Evropské unie a okolních 
států. V roce 2028 to bude Francie a Česko. O zisk titulu v jed-
notlivých státech soutěží jejich města mezi sebou. V České repub-
lice se budou o titul ucházet kromě Broumova i České Budějovi-
ce, Liberec a Brno. Všechna čtyři města musí vypracovat přihlášku 
splňující šest kritérií. Posuzuje se například existence rozvojových 
strategických dokumentů, programový obsah kandidatury, zapoje-
ní veřejnosti nebo evropský rozměr celé akce. Odevzdání přihlá-
šek do prvního kola je stanoveno na 1. září tohoto roku. Poté je 
mezinárodní porota posoudí a vybere ta města, která postoupí do 
druhého, finálového kola, ze kterého nejpozději čtyři roky před 
začátkem platnosti titulu vzejde vítěz.
Broumovské přípravy už jsou v plném proudu. Má je na starosti 
Nadační fond Broumov – město kultury, který jimi byl pověřen 
městem. Aktuálně se pracuje například na strategických rozvo-
jových dokumentech, nových projektech či spolupracích. Někte-
ré z nich už nejsou pouze na papíře, ale dostávají reálné obry-
sy. Jedním takovým je například grantová výzva Máme rádi Brou-
mov(sko), do které se v minulém roce mohly přihlásit projekty, 
které se svou aktivitou zasluhují o rozvoj regionu, zdejšího dění 
a obyvatel. V nejbližším okolí byl oceněn například spolek Trinitas, 
který získal finanční podporu na svůj projekt Rozkvetlý Zdoňov, 
jehož cílem je zkrášlit obec kvetoucími trvalkami a keři.  Více in-
formací o projektu najdete na Facebooku Kostel Nejsvětější Tro-
jice ve Zdoňově – Spolek Trinitas. Grantová výzva bude vyhlášena 
i letos na jaře a další komunitní projekty tak dostanou zelenou. 

Dalším vznikajícím projektem je OnStage, který podporuje za-
členění sociálně znevýhodněných dětí prostřednictvím skupinové 
výuky performativních umění, zejména hudby a tance, a vytváří 
prostor pro budování přátelských vztahů mezi dětmi i jejich rodi-
či. Zpracovává se také Koncepce kultury města Broumov 2022–
2032, významný strategický dokument, jehož existence je dokon-
ce jedním z posuzovaných bodů přihlášky. Koncepce má vymezit 
budoucí možnosti a způsoby dlouhodobého rozvoje kultury nejen 
v Broumově, ale i v jeho okolí. Aby nevznikala jenom od stolu, ale 
opravdu zachycovala veškeré potřeby místních kulturních aktérů, 
byla k jejímu vzniku kromě jiného uspořádána také série setkání, 
kde spolu zástupci jednotlivých dotčených organizací mohli sdílet 
a diskutovat své potřeby v oblasti rozvoje místní kultury. 
Zúčastnila se ho také Kateřina Menšíková, která pracuje v TS 
Adršpach, s.r.o. jako koordinátorka cestovního ruchu. Jaké jsou 
její postřehy z těchto setkání? „Absolvovala jsem workshopy živě 
i online a v prvé řadě musím ocenit organizační formu setkání. 
V přátelské atmosféře jsme společně diskutovali a přemýšleli nad 
tím, co reálně můžeme udělat pro to, aby se Broumov a jeho regi-
on smysluplně rozvíjel. Workshopů se účastnili zástupci z úřadu, 
škol, místních podnikatelů, zájmových skupin… Zkrátka ti, co se 
aktivně podílí  na dění na Broumovsku. Ze setkání si odnáším in-
spiraci, motivaci do další práce a nové kontakty, které se budou 
určitě hodit. Na závěr bych chtěla říct, že kandidatura Broumova 
pro mě byla zprvu poněkud neuchopitelná, ale postupem času 
a s přibývajícími informacemi jsem ráda, že do toho Broumov šel. 
Nastartovaný proces zapojuje celý region, dává prostor pro zlep-
šení komunikace a příležitost věci kolem sebe měnit. Takže fan-
dím tomuto odvážnému rozhodnutí a pro začátek přeji Broumo-
vu, aby kandidatura dopadla úspěšně.“
Více informací o Evropském hlavním městě kultury a připravo-
vané kandidatuře Broumova najdete na webových stránkách 
www.broumov2028.cz, na našem Facebooku a nově i na Instagramu. 
Na obou platformách nás najdete jako Broumov 2028.

Ivana Čuříková
Nadační fond – Broumov město kultury

ivana.curikova@broumov2028.cz 

Jak jistě všichni víte, fasáda na 
zámku se ještě opravuje. Přesto 
se budeme snažit pořádat různé 
akce, přednášky a trhy. O všem 
budeme informovat na FB Zá-
mek Adršpach a stránkách obce.
Zatím Vás můžeme pozvat na vý-
stavu stavebnice Seva kostiček, 
která se koná od začátku května 
do konce června.

Budeme se těšit na Vaši návštěvu 
a všem přejeme krásné jaro!

Za zámek Jolana Jánská 

KRÁTCE ZE ZÁMKU
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NOVINKY ZE SKAL
V infocentru se stále snažíme zvelebit naše prostory i nabídku regionálních produktů. Dlouhodobě 
spolupracujeme s Pivovarem Broumov. Jeho majitel pan Nosek nám vyšel vstříc s použitím 
vlastní etikety. Oslovili jsme proto místního grafika Michala Čepelku, který si tak trochu pohrál 
s dominantami Adršpašských skal. Posuďte sami a přijďte nám dám vědět, jak se vám líbí :-) 

Také jsme navázali spolupráci s renomovanou kreativní agenturou Fifty-fity z Hradce Králové. 
Společně budeme pracovat na nové vizuální identitě, logu a informačních materiálech Adršpašských 
skal. 
Naši převozníci dostali do rukou nové průvodcovské texty přizpůsobené mladé generaci a dnešním 
návštěvníkům. Chceme jim dát prostor, aby mohli vstřebat autentický zážitek z plavby po skalním 
jezírku. Jakmile budou lodičky v provozu, doporučujeme se na plavbu vypravit. Budeme rádi za 
zpětnou vazbu, jak se Vám, jako místním, nový výklad líbí. 
V letošní sezoně se návštěvníci také mohou těšit na komentované prohlídky nebo geologické 
vycházky, které plánujeme s Národním geoparkem Broumovsko. Bližší informace budou zveřejněny 

na našem webu a sociálních sítích.
V únoru skály zasáhly povodně a turistický okruh byl z důvodu neprůchodnosti celkem tři dny uzavřený. Díky komunikaci na 
sociálních sítí a webu se nám podařilo tuto informaci rychle rozšířit mezi návštěvníky. Pracovníci technických služeb rychle vrátili 
cesty do původního stavu a mohli jsme opět otevřít. 
Pro další aktuální informace navštivte náš web adrspasskeskaly.cz nebo se zastavte u nás v infocentru, kde jsme denně od 8:00 
do 17:00 hod. Nabízíme dobrou kávu a malé občerstvení.
Přejeme jaro plné slunce a pozitivní energie :)

 Turistické informační centrum Adršpašské skály

TJ Jiskra

Ke konci prosince loňského roku proběhly tradiční  vánoční 
turnaje v ping pongu, nohejbale a volejbale.
Jsem přesvědčen, že vítězem jsou všichni, kteří se turnaje 
zúčastnili a užili si společně vynikající sportovní atmosféru. Všem 
sportovkyním a sportovcům patří palec nahoru! Jsme rádi, že 
tradice přetrvává a  turnaje se vydařily. Těšíme se, že příští rok 
bude zájem alespoň stejný, nebo o něco větší hlavně z řad místní 
mládeže.
Rád bych také poděkoval  p. J. Hatašovi, za organizaci těchto 
turnajů.

Za TJ Jiskra Adršpach Ing. Pavel Chalupník

VÁNOČNÍ TURNAJE



Školství

LYŽÁK 2022

V prvním březnovém týdnu jsme se vydali na lyžařský výcvik 
do Orlických hor. Na chalupě Šajtava panuje dobrá nálada. Jak 
vypadají naše dny? Děti dopoledne trénují obratnost a po obědě 
společně prozkoumáváme okolí. Před večeří ještě vytáhneme 
učení, abychom si zopakovali to, co známe a dozvěděli se 
něco nového. Děti mají náš obdiv. Nevzdávají se, poctivě pilují 
techniku a krůček po krůčku se zlepšují a u toho mají stále úsměv 
na tváři. Po večeři zocelujeme plíce díky zpěvu a pak už stačí 
rozdováděné ratolesti uspat a těšit se na zítřejší dobrodružství. 
Prozatím konec hlášení…

ŠAJTAVSKÁ CHVILKA POEZIE:
Lyžák
Autoři: Tom J., Dan T., Pepa T.
Každé ráno vstáváme,
na snídani spěcháme.
Probudíme všechny časně,
Tomášek už skládá básně.
Z rána všichni vstáváme,
k tomu my tři zpíváme.
Všichni máme velký hlad,
pojďme se už nasnídat.
Na běžky se těšíme,
protože to umíme.
Dneska bude prima den,
těšíme se všichni ven.
Fotbal s běžkou zahrajeme,
slalom dobře objedeme.
Těšíme se na večeři,
už tam zase všichni běží.
Peněženky vytahují, kupují si věci,
to zas budou kecy.
Za tmy se pak vracíme,
docela se bojíme.
Půlkiláček to je nic, 
zvládnem k tomu ještě víc.

První den
Autor: Matěj Tuček
Lyže líže jenom pes,
ten pes je jako děs.
Ještě nemám rýmu, 
velkou jako šprýmu.

Nešel jsem bos 
a nemám toho dost!
Nemám zlost, 
ale už toho mám dnes dost. 

Sláva nazdar výletu.
Autor: Matěj Volf
Mám v ruce banán
jménem Alan.
Mám na noze lyže,
byly jako z plyše.
Můj penál kouká
jako pěkná Polka.
Večeře byla dobrá,
jako když někdo vidí bobra.

Čajtava
Autor: Ema Konečná.
Jeli jsme lovit,
našli jsme covid.
Byla to sranda,
přepadla nás lupičů banda.
Bylo to dobré
a nebe bylo modré.

Můj večer
Autor: Radovan J.
Večer jsme skákali
a vedle se flákali.
Baterkou jsme duše lákali
a potom jsme plakali.

Všechno, co mě napadlo
Autor: Vašík Martinovský 
Mám v ruce pušku,
měl bych radši tužku.
Psal bych geniální básně
o tom, jak je na světě krásně.
Máme doma pec
velkou jako klec.
Skvělý pes
byl zelený jako les.

Na horách
Autor: Adam a spol.
Viděli jsme psa,
zavedl nás do lesa.
Šajtava je chata
a má malá vrata.
Koupil jsem si lízátko,
vylízal jsem ho jako párátko.

V pokoji
Autor: Matouš a spol.
Je tu zima, je tu mráz.
Jdem se schovat, jdem si hrát.
Dneska byla svíčková,

zejtra bude masová.
Sušíme si rukavice,
zejtra bude smaženice.
Šajtava je údolí,
nic mě z toho nebolí.

Přátelství
Autorka: Roza Menšíková
Přátelství je krásná věc, je to vzácnost.
Když se něco pokazí, dá se to vždy 
napravit.
Musíš mít vždy velké pouto, 
jinak není nic moc šance.
Když připravíš překvapení, 
radosti je vždycky dosti.
Ale když máš zvířátko, 
není hezké ztratit ho.
Kdybys měla narozky, 
radosti je vždy hojnosti.



Školství

Ráda bych prostřednictvím adršpašského zpravodaje 
poděkovala zaměstnancům Základní a mateřské školy 
Adršpach. 
Máme za sebou velmi náročné koronovirové období.               

O peripetiích, kterými jsme si procházeli v tomto pro všechny 
nelehkém čase, jsem se již zmiňovala v předchozích článcích. Zprávy 
jsme vám přinášeli i prostřednictvím dětských reportáží, ve kterých 
velmi autenticky popisovaly svoje pocity a prožitky během on-line 
výuky. Byli jsme přešťastní, když se začal život vracet do normálu.
Bohužel nás čekala další zimní vlna a ta nám připravila nemilé překvapení, 
když ve velkém zařádila v našem kolektivu. Chyběly nejen učitelky 
a uklízečky, ale hlavně naše jediná kuchařka a to na delší čas.
V jiných školách by takovou, dá se říci, bezvýchodnou situaci řešili 
uzávěrou školy a přechodem na on-line výuku. My jsme se rozhodli 
zvolit jiné řešení. Škola a školka dál bez omezení fungovaly. V mateřské 
škole si děti za pomoci paní učitelky, která jako jediná v budově zbyla, 
začaly připravovat jídla samy. Po večerech vše nachystala a druhý den 
děti v rámci výuky jídlo dokončily. Paní učitelka tak v těchto dnech 
fungovala také jako uklízečka, kuchařka a vrchní zásobovačka. 
Velice si práce svých kolegyň v mateřské škole vážím. V jakýchkoliv 
a zejména krizových situacích je na ně stoprocentní spoleh. Děvčata 

PODĚKOVÁNÍ ZAMĚSTNANCŮM ADRŠPAŠSKÉ ŠKOLY
ve školce jsou velmi kreativní a stále vymýšlejí nové aktivity nad rámec 
svých povinností. Připravují úžasné narozeninové oslavy, výpravy do 
přírody, či návštěvy kulturních představení. Dění kolem nás promítají 
do výuky ve formě olympiád, masopustu apod… 
Každý rok se jezdí na přání rodičů s dětmi do plavecké školy. Jde 
o deset lekcí, na které objednáváme vlastní dopravu, která je v současné 
době velmi nákladná. Moc mne mrzí, když se po počátečním nadšení 
posledních hodin účastní jenom pár dětí. 
Každou středu dochází do mateřské školy logopedka s mnohaletou 
praxí. Ta se věnuje individuálně každému dítěti s vadou řeči. Paní 
logopedka pak dává doporučení rodičům, kterak cvičit mluvidla tak, 
aby děti do školy odcházely s bezvadnou mluvou. Ta je velmi důležitá 
při nácviku čtení a psaní. 
Ráda bych poznamenala, že je mateřská škola vzdělávací institut 
a nedokáže suplovat práci rodičů. 
S oblibou chodím sledovat práci učitelek do mateřské školy. Děti jsou 
bezprostřední, nebojí se projevit. Ve školce vždy panuje přátelská, 
otevřená a klidná atmosféra. 
To vše díky neobyčejnému přístupu a nadšení ,,našich holek“.

Karolína Gottsteinová, ředitelka ZŠ, MŠ Adršpach

Poslední koronavirové řádění se citelně dotklo personálu 
školy a děti ve škole a školce čelily neobvyklé výzvě se 
samy postarat o přípravu jídla.  Ve škole vznikl rozvrh 
služeb. Služba měla za úkol připravit chutný oběd včetně 
servírování a úklidu. 

A věřte, že jsme si tuto nečekanou aktivitu moc užili. 
Anketa:
Bavilo tě vařit pro ostatní a proč?
Matěj: Bavilo, protože rád vařím.
Vašík: Bavilo, protože jsem chtěl dělat radost ostatním.
Pepa: Bavilo, chtěl jsem, aby všem chutnalo.
Emča: Bavil mne výdej.
Matěj T.: Bavilo, ale mrzelo mne, že jsem nestihl vařit všechno.
Emča B.: Bavilo, bylo to jiné než od paní kuchařky a nemuseli jsme se učit. 
Prokop: Mám rád vaření, protože si to pak můžu sníst.

Chtěli byste v této aktivitě pokračovat?
Všichni: Annnnoooo

Jaké jídlo bylo nejvydařenější?
Na prvním místě se umístil kuřecí řízek s bramborovou kaší, na druhém 
buřtguláš a rajská. Čestné uznaní patří pizze.  

Které jídlo bys příště doporučil vynechat?
Našim učitelkám moc chutnala pečená zelenina, ale nám až tak moc ne. 

Kolektiv ZŠ, MŠ Adršpach

Po dvou letech jsme se dočkali a mohli jsme opět vyrazit 
na náš oblíbený běžkařský týden do Orlických hor na 
chatu Šajtava. Sněhové podmínky jsou letos dobré a 
počasí výborné. Přinášíme vám reportáž o tom, jak se tu 
máme a jak si užíváme. 

Reportáž vznikla v polovině pobytu. 

Jaká byla první noc?
Mia: Špatnej polštář a nešlo mně usnout.
Ema K: Špatný, protože jsem chodila konejšit kamarádku.
Rózka: Špatný, stýskalo se mi.
Ráša: Dobrý, ale špatný, protože se mi stáhl povlak z peřiny.
Anežka: Blbá, slyšela jsem nějaké divné zvuky.
Evelynka: Hezká, ale pořád mi padala deka.
Sofi: Nemohla jsem usnout.
Emily B: Padala mi peřina a hledala jsem stále plyšáka.
Maxík: Blbá, Tom vyvolával duchy.
Dan: Špatný vzduch a bolela mne hlava.
Matěj V: Dobrá, četl jsem si a kluci vyvolávali hašlerky.
Matěj T: Špatná, protože se můj kamarád bál.
Viky: Blbá, musela jsem si zvyknout, že nemám u sebe kočky.
Proky: Blbá, odkopával jsem se.
Učitelky: Po velmi náročném uspávání našich zlatíček, jsme se vyspaly 
výborně, ale málo. 

Nejsilnější zážitek?
Pepa: Byl jsem poprvé na lyžích.
Max: Naučil jsem se běžkovat.
Matěj V: Výborný čaj, takový maminka neumí.
Sofi: Užívám si běžky.
Emily B: Svítí sluníčko, a proto můžeme být hodně venku.
Adam: Stavba bunkru.
Matěj T: Padání do sněhu.
Viky: Je tu hodně sněhu.
Róza: Letos ještě nevím, ale posledně jsme se při velmi dobrodružné výpravě 
v hlubokém lese potkali se stádem losů. Ti, co tam s námi nebyli, ti nám to 
nevěří, ale stejně si stojíme za svým.

Co bys chtěl ještě zažít?
Pepča: Chtěl bych jezdit z kopce a pak na lanovkou nahoru.

KTERAK JSME VE ŠKOLE 
VAŘILI OBĚDY

POZDRAVY ZE ŠAJTAVY
Adam: Orientační závod.
Bobeš: Stezku odvahy.
Emča K: Jet do hlubokého lesa.
Matěj T: Hrát si dlouho na sněhových hradbách.
Deniska: Jezdit slalomy.
Emily B: Jet opičí dráhu.
Rózka: Objevit nové místo.
Mia: Chci bojovku!



Školství

Poslední lednovou neděli jsme pořádali závod 
žactva v běhu na lyžích – Adršpašský pohár 2022. 
Vzhledem k nepříznivým sněhovým podmínkám 
v Adršpachu jsme byli nuceni uspořádat krajský 
pohár Královéhradeckého kraje ve spolupráci 
s klubem Wikov Ski Skuhrov nad Bělou na jejich 
závodních tratích v Deštném v Orlických horách. 
Závodu, v nelehkých podmínkách, se zúčastnilo 114 dětí ve věku 
4-15 let z šesti klubů Královéhradeckého kraje, včetně našich 
„závoďáků“, na které jsme velmi pyšní. Přesto, že nedosáhli 
pódiových umístění, bojovali jako lvi a pro mnohé to byl první 
závod v životě.
Uspořádání závodu pro nás bylo velkou výzvou, nabráním nových 
zkušeností, zároveň zadostiučiněním z kladného hodnocení akce 
ostatními kluby a také motivací do další činnosti klubu.
Děkujeme zúčastněným závodníkům, rodičům, všem, kteří byli 
jakýmkoliv způsobem zapojeni do akce a obci Adršpach za 
finanční podporu, díky které jsme mohli nakoupit ceny a medaile 
pro závodníky.
Těšíme se na podzimní krajský pohár Královéhradeckého 
kraje v přespolním běhu lyžařů, který budeme pořádat u nás 
v Adršpachu v průběhu října.

SKI Adršpach z.s.

ADRŠPAŠSKÝ POHÁR 30. 1. 2022
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